
2 سواحل مكران پهنه اقتدار دريايي ايران
تأكيدات مكرر رهبر معظم انقلاب در خصوص توس��عه س��واحل 
مكران، بيان كننده غفلت چندين ساله دولت ها در خصوص توسعه 
اين مناطق حساس و حياتي در حوزه اقتصاد است. درست دو روز 
پيش بود كه در جريان دي��دار فرماندهان ني��روي دريايي ارتش 
جمهوري اس��لامي ايران با مقام معظم رهبري، معظم له بار ديگر 
بر اهميت توس��عه اين س��واحل تأكيد كردند و فرمودند: مسئله 
آبادسازي سواحل مكران نيز جزو همين كارهاي اساسي است كه 
بايد با همكاري دولت، برنامه هاي مورد نظر در اين منطقه با سرعت 

بيشتري دنبال شود. 
اين اهميت تا به حدي اس��ت كه توس��عه س��واحل مكران به يك 
حركت ملي تبديل شده و اين روند بر دوش نيروي دريايي ارتش 
جمهوري اس��لامي قرار گرفته تا به كمك دولت ها در آباداني اين 

سواحل بكوشند. 
اما شايد براي بس��ياري از خوانندگان اين س��ؤال مطرح باشد كه 
سواحل مكران به چه معناست و چرا طي چند سال اخير تدبير مقام 

معظم رهبري بر توسعه اين سواحل قرار گرفته است؟
سواحل مكران به پهنه جنوبي كش��ور گفته مي شود كه در طول 
درياي عمان و از رأس الكوه در غرب جاس��ك تا پس��ابندر در 88 
كيلومتري جنوب ش��رقي چابهار گسترده  شده است. اين سواحل 
به دليل همجواري با درياي عمان و اقيان��وس هند به عنوان يك 
كريدور مهم اقتصادي و نظامي ش��ناخته مي شود. بندر چابهار به 
عنوان تنها بندر اقيانوسي ايران نيز در اين منطقه قرار دارد كه در 
زمان جنگ تحميلي به دليل فاصله زياد ب��ا مناطق جنگي خليج 

فارس اهميت ويژه اي يافت. 
از اي��ن رو اگر س��واحل مك��ران را بخواهيم با دو عنص��ر نظامي و 
اقتصادي مورد بررس��ي و واكاوي ق��رار دهيم، مي ت��وان اينگونه 

اشاره كرد:
1- در باب اهميت نظامي، س��واحل مكران در دو ش��اخه قابليت 

معرفي دارند. 
الف: با توجه به اتصال مس��تقيم درياي عمان به منطقه حساس و 
پر تنش خليج فارس، جمهوري اسلامي اين امكان را در اختيار دارد 
كه عبور و مرور ناوگان نظامي و غيرنظامي ديگر كشورها را پيش از 
رسيدن به تنگه هرمز، تحت كنترل قرار دهد. در حقيقت مي توان 
به صراحت گفت كه كاركرد اين سواحل، يك كاركرد پيشگيرانه و 
صلح آفرين در خليج فارس است و بي شك يكي از اهداف تاسيس 

پايگاه دريايي در منطقه پسا بندر نيز در همين راستاست. 
ب: دومين اهميت نظامي اين مناطق، دسترس��ي كوتاه و س��ريع 
به آب هاي اقيانوس هند اس��ت. با توجه به حض��ور ناوگان نظامي 
كش��ورهاي ديگر در آب هاي اقيانوس هند و همچنين بروز پديده 
دزدي دريايي در س��واحل نزديك به اقيانوس هند و خليج عدن، 
ناوگان ني��روي دريايي ارتش از طريق بنادر اقيانوس��ي جمهوري 

اسلامي، توان واكنش هاي سريع تر به تهديدات را دارد. 
2- در حوزه اقتصاد نيز به دوش گرفتن بخش��ي از تجارت دريايي 
توسط اين بنادر كه منجر به كاهش مس��افت حمل و نقل دريايي 
مي ش��ود، خود يكي از قابليت هاي اقتصادي مناطق مكران است. 
علاوه بر اين، توسعه سواحل مكران اين قابليت را نيز براي جمهوري 
اسلامي به وجود مي آورد كه بخشي از تجارت و تأمين كالاي بازار 

افغانستان و تركمنستان را نيز به عهده بگيرد. 
       سواحل مكران چرا پيشرفت نكرد؟

 در اين بين، س��ؤال ديگر آن اس��ت كه دليل توس��عه نيافتن اين 
سواحل در سال هاي گذشته چه بوده است؟

بخش��ي از توس��عه نيافتگي س��واحل مك��ران مربوط ب��ه حضور 
انگليس��ي ها در اين مناطق ب��وده و طبيعتا مرور تاريخ اس��تعمار 
انگليسي بيانگر اين واقعيت است كه انگليسي ها در مناطق تحت 
سلطه خود هيچ رغبتي به توسعه نداشته اند. هند و پاكستان خود 

نمونه بارزي از اين ادعا هستند. 
از ديگر سو،  يكي ديگر از دلايل عقب ماندگي  در اين مناطق، نبود 
منابع زير زميني و مزيت ملموس اس��ت كه حت��ي پس از انقلاب 
اس��لامي نيز توس��عه اين مناطق را با اختلال مواجه كرد. اين در 
حالي است كه پس از انقلاب استعمارگران غربي با توجه به سابقه 
5 هزار ساله حضور ايران در عرصه دريا، علاقه زايدالوصفي براي دور 
كردن ايران از آب هاي آزاد داشته اند و در همين ارتباط كوشيده اند 
با ايجاد مسائل مختلف انحرافي، نظر ايران را به سمت و سوي ديگر 
معطوف كنند؛ ماجرايي كه مي تواند تاثير مستقيمي در استحكام 

قدرت ملي كشور داشته باشد. 
      ايران قدرت دريايي

در نهايت ذكر اين نكته نيز حائز اهميت است كه شكل گيري قدرت 
دريايي، منجر به افزايش قدرت ملي مي ش��ود. ب��ا نگاهي گذرا به 
مفهوم عام قدرت دريايي كه نشانگر توانايي يك ملت در استحصال 
منافع بر حق خويش از دريا است، در مي يابيم كه بايد به دو متغير 
منافع و توانايي و ارتباط آنها با يكديگر توج��ه كرد. اگر چه اغلب 
استراتژيس��ت ها، اصطلاح قدرت دريايي را با ن��ام آلفرد ماهان از 
يكصد س��ال پيش پيوند زده اند اما تاريخ 5 هزار  ساله دريانوردي 
ايرانيان نش��انگر تاثيرات مثبت و منفي نقش ق��درت دريايي در 
توس��عه قدرت ملي در مقاطع مختلف تاريخ اس��ت. نمونه بارز آن 
در بعد مثبت، تغيير معادلات جنگ تحميل��ي با حضور پرقدرت 
نيروي دريايي در خليج فارس و درياي عم��ان بود و در بعد منفي 
نيز مي توان به تسخير جنوب كشور توسط پرتغالي ها در دوره شاه 

عباس اشاره كرد. 
از اين رو با ذكر تمامي اين موارد مي توان اهميت س��واحل مكران 
و لزوم حضور پرقدرت در اين سواحل را درك كرد و به راستي اين 

سواحل را پهنه اقتدار دريايي جمهوري اسلامي ايران دانست. 

امام زدايي را ملي ـ مذهبي ها 
به جان اصلاحات انداختند

 ـمذهبي ها و طيف  دبيركل حزب مردمي اصلاحات با بيان اينكه ملي  
منتظري باعث ايجاد انحراف در جريان اصلاحات شدند، گفت: امثال 
سـحرخيز، حجاريان و جلايي پور واقعيات دل خـود را مي گويند. 
حجت الاسلام محمد زارع فومني، در گفت وگو با فارس، درباره اظهارات 
عيسي سحرخيز، مديركل مطبوعات داخلي وزارت فرهنگ و ارشاد دولت 
اصلاحات كه اظهار داشته: »خيلي  از اصلاح طلبان بر خلاف اول انقلاب 
ديگر علاقه اي به آقاي خميني ندارند« گفت: من نمي گويم كه حرف هاي 
سحرخيز درست است، اين سخنان از ديد ما محكوم است ولي اين يك 
واقعيت است كه برخي از اصلاح طلبان اعتقادي به امام )ره( ندارند. وي 
اضافه كرد: برخ��ي در جامعه وجود دارند كه اس��م اصلاح طلبي را يدك 
مي كش��ند ولي تفكرات امام )ره( را قبول ندارند و مي گويند آن تفكرات 

كهنه شده است. 
زارع فومني با اش��اره به ريش��ه هاي فاصله گرفتن اصلاح طلبان از خط 
امام )ره(، بيان داشت: يادم اس��ت زماني كه در حزب مشاركت � در حال 
حاضر منحل شده است � بودم مباحثي در اين باره كه ما چطور مي توانيم با 
اين نظام، كشور و قانون جدال كنيم، مطرح مي شد. دبيركل حزب مردمي 
اصلاحات با اش��اره به برخي سخنراني هاي عيس��ي سحرخيز در حزب 
منحله مشاركت، ابراز داش��ت: وقتي به كنگره هاي اين حزب مي رفتيم، 
ديدگاه هايي وجود داشت كه تفكر امام)ره( كهنه شده و ما بايد با تفكرات 
نو حضور پيدا كنيم. نبايد اين حقيقت را كتمان كرد كه سحرخيز سخنران 
چنين كنگره هايي بوده و طبيعي است كه امروز اين فرد مواضع خود را به 
اين شكل بيان كند. زارع فومني با اشاره به كمرنگ شدن خطوط قرمز براي 
اصلاح طلبان در دوره اول رياست جمهوري خاتمي، اظهار داشت: در حالي 
كه آقاي منتظري مطرود امام)ره( بودند، اعضاي احزاب منحله مشاركت و 

سازمان مجاهدين مرتب با وي ديدارهايي داشتند. 
زارع فومني با اش��اره به برخي خواس��ته هاي نامش��روع برخي از احزاب 
اصلاحات در دولت خاتمي تصريح كرد: زماني كه برخي احزاب اصلاح طلب 
ديدند به منافع خودشان، مثل ماجراي تلاش براي تغيير قانون اساسي و 
تشكيل شوراي رهبري نرسيدند به طور علني تر تلاش كردند تا تفكرات 
امام )ره( را به قول خودشان روانه موزه ها كنند. وي با ذكر اين نكته كه بحث 
امام زدايي از سوي ملي- مذهبي ها در جريان اصلاحات بسط و گسترش 
پيدا كرد گفت: تفكرات منافقانه و سوءاستفاده گري كه در داخل جريان 

اصلاحات ايجاد شده بود در ايجاد انحرافات مؤثر بود. 
زارع فومني با اش��اره به اينكه تندروي هاي امروز برخي از اصلاح طلبان 
محصول كار طيف منتظري و ملي- مذهبي هاست به نفوذ تفكرات ليبرالي 
ونئوليبرال ها به اردوگاه اصلاحات اشاره كرد و گفت: اصلاح طلبان هيچ 
وقت با نظام بد نبودند بلكه كس��اني كه در جريان اصلاحات نفوذ كردند 
باعث شدند مسير اين جريان عوض شود. دبيركل حزب مردمي اصلاحات 
معتقد است امثال سحرخيز، حجاريان و جلايي پور واقعيات دل خود را 
گفته اند و اصلاح طلبان نبايد از اين اتفاق ناراحت شوند چراكه آنها ماهيت 

پليد خود را آشكار كردند. 

الهيان:
آل خليفه با هراس افكني

 به دنبال تثبيت ديكتاتوري خود است
يك كارشـناس سياسـي با بيان اينكه دولت آل خليفـه در بحرين 
با حمله بـه مـردم و علما بـه دنبـال تثبيـت ديكتاتـوري و ظلم 
به مردم اسـت، گفت: رژيـم آل خليفـه از رفتارهـاي غيرمتعارف 
و ظالمانـه بـه مـردم و علمـاي جهـان اسـلامي ابايـي نـدارد. 
به گزارش خبرگزاري فارس، زهره الهيان، كارشناس سياسي و نماينده 
سابق مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو با خبرنگار سياسي خبرگزاري 
فارس، اظهار داشت: دولت آل خليفه حقوق مردم بحرين را زير پا گذاشته 
و در اعم��ال ظالمانه هيچ واهم��ه اي ندارد، چراكه از تع��رض و حمله به 
شيخ عيسي هم كوتاهي نكرده است.  وي ادامه داد: از طرفي اقدامات دولت 
آل خليفه نشان مي دهد كه آنها رفتار ظالمانه خود را بعد از انتخابات شدت 

داده اند و از عدم مشاركت مردم در رأي گيري ناراحت هستند. 
اين كارشناس مسائل سياسي خاطرنشان كرد: مشاركت نكردن مردم در 
انتخابات بحرين و پيام هاي آن به جامعه جهاني و بين المللي باعث خشم 

روزافزون دولت آل خليفه شده است. 
الهيان با بيان اينكه رژيم آل خليفه به دنبال نمايش چهره حقوق بشري 
است، گفت: اين طرح هاي آل خليفه با حضور نيافتن مردم در انتخابات 
شكست خورده و شاهد نزول جايگاه اين رژيم در جامعه جهاني هستيم. 

وي در ادامه بر ديكتاتور بودن آل خليفه تأكيد كرد و گفت: تماس پادشاه اين 
كشور با مبارك و تبريك به خاطر تبرئه شدن نشان از همان ظلم دارد. 

همايش ملي ارتقاي سلامت اداري با حضور سران قوا
 همايش ملي ارتقاي سلامت اداري و مبارزه با 
فس��اد هفته آينده با حضور س��ران قوا برگزار 

مي شود. 
كاظم پاليزدار، مش��اور معاون اول رئيس جمه��ور و رئيس دبيرخانه 
ستاد هماهنگي مبارزه با مفاسد اقتصادي  گفت: همايش ملي ارتقاي 
سلامت اداري و مبارزه با فساد هفته آينده با حضور سران قواي سه گانه 
و مسئولان عالي رتبه، كارشناس��ان، فعالان بخش خصوصي، اساتيد 
دانشگاه و حوزه و اصحاب رسانه در تهران برگزار مي شود. وي از برگزاري 
نشست خبري با حضور خود و وزير دادگستري به عنوان رئيس شوراي 
سياست گذاري همايش در روز چهارشنبه هفته جاري خبر داد. دبير 
همايش ملي ارتقاي سلامت اداري و مبارزه با فساد، موضوع اين نشست 
مطبوعاتي را تشريح اهداف و محورهاي همايش ملي ارتقاي سلامت 
اداري و مبارزه با فساد اعلام كرد و ادامه داد: حجت الاسلام والمسلمين 
پورمحمدي در اين جلس��ه پاسخگوي س��ؤالات خبرنگاران داخلي و 
خارجي خواهند بود. همايش ملي ارتقاي س��لامت اداري و مبارزه با 
فساد قرار است 17 آذر ماه با حضور سران قوا و مسئولان ارشد كشوري 
و كارشناسان، اساتيد دانشگاه و صاحب نظران در سالن اجلاس سران 

تهران برگزار شود. 

رهروان مأمور نوشتن اساسنامه حزب لاريجاني 
رئيس مجلس، اعضاي فراكسيون اصولگرايان رهروان 
ولايت مجل��س را مأمور نوش��تن اساس��نامه براي 

تشكيل و راه اندازي حزب كرد. 
علي لاريجاني روز يك ش��نبه مورخ 9 آذر ماه س��ال جاري در جلسه 
فراكسيون اصولگرايان رهروان ولايت تصريح كرده است كه اعضا براي 
نوشتن اساسنامه حزب رهروان اقدام كنند. پيشتر شجاعي كياسري 
از مؤسسان فراكس��يون رهروان به ميزان گفته بود كه تأسيس حزب 
از س��وي لاريجاني مقدمات خود را مي گذراند و قطع��اً براي انتخابات 
مجلس آينده فعال خواه��د بود. به گزارش ميزان، حس��ين عبدي به 
رسانه ها گفته بود كه حزب رهروان ولايت طي يكي دو هفته آينده آغاز 

به كار خواهد كرد. 

نداي ايرانيان مجوز فعاليت گرفت
 حسينعلي اميري، سخنگوي وزارت كشور از اعطاي 
مجوز به حزب اصلاح طلب نداي ايرانيان در پايان 
جلسه ديروز كميسيون ماده 10 احزاب خبر داد. وي گفت: كميسيون 

ماده 10 احزاب با تأسيس حزب نداي ايرانيان موافقت كرده است. 
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سـخنگوي قوه قضائيـه در هفتاد و سـومين 
نشسـت خبـري بـا اصحـاب رسـانه درباره 
موضوعـات پرونـده اسيدپاشـي تهـران، 
اسيدپاشـي در اصفهان، پرونده هتل جاجرود 
و... به سـؤالات اصحاب رسـانه پاسـخ گفت. 
به گ��زارش ميزان، حجت الاس��لام والمس��لمين 
غلامحسين محسني اژه اي با ابراز تأثر از اسيدپاشي 
تهران و اينكه هنوز عاملين اسيدپاش��ي اصفهان 
دستگير نشده اند، گفت: پرونده اسيدپاشان اخير 
به س��رعت رس��يدگي و احكام صادره قبلي اجرا 
مي شود. محسني اژه اي با اشاره به اسيدپاشي اخير 
تهران تصريح كرد: متأسفانه بعضي از اقدامات امثال 
اسيدپاشي كه اين ايام شاهد آن بوديم موجب تأثر 
همگان شده است و اميدواريم هم دستگاه انتظامي 
و هم دستگاه قضا بتواند طوري حركت كند كه هم 
بازدارنده باشد و هم شخص ديگري دست به چنين 

اقدامي نزند. 
سخنگوي قوه قضائيه با اشاره به نقش رسانه ها در 
پيشگيري از جرم اسيدپاشي افزود: شما صاحبان 
رسانه با اطلاع رساني مفيد مي توانيد باعث هوشياري 
مردم شويد، البته خود مردم نيز بايد هوشيار و مراقب 
باشند كه چنين جنايت هاي خشن و نامعقولي انجام 
نشود. وي با قدرداني از اقدام نيروي انتظامي يادآور 
شد: در اقدام اخير اسيدپاشي از نيروي انتظامي تشكر 
مي كنيم كه به موقع و خوب اقدام كردند و عاملين 
اسيدپاشي دستگير شدند و از دادستان تهران نيز 
درخواست كرده ام كه پرونده دو عامل اسيدپاشي 
تهران سريعاً رسيدگي شده و حكم آنها صادر و زود تر 
اجرا شود.  سخنگوي قوه قضائيه افزود: همچنين از 
دادستان تهران درخواست كردم كه هرچه زود تر 
حكم دو اسيدپاشي كه براي مدت ها پيش بوده و 
هنوز اجرا نشده را اجرا كند. محسني اژه اي با اشاره به 
مشكلات اجراي حكم اسيدپاشي گفت: در رابطه با 
اجراي مجازات اسيدپاشي مشكلاتي وجود دارد كه 
بيشتر به سيستم پزشكي مربوط مي شود كه هر چه 

زود تر بايد اين مشكلات رفع شود. 
    عاملان اسيدپاشي اصفهان

 دستگير نشده اند
وي خاطرنشان كرد: همچنين از نيروي انتظامي و 
سيستم اطلاعاتي اصفهان درخواست مي كنم كه 
   نهايت تلاش خود را براي دستگيري عامل يا عامليت 
اسيدپاشي اخير اصفهان انجام دهند، متأسفانه هنوز 
عاملين اصلي اين حادثه دس��تگير نشدند، گرچه 
افرادي كه در روزهاي اول به عنوان مظنون تحت 
تعقيب قرار گرفتند بايد هر چه زود تر شناسايي شده 
تا دستگير شوند.  سخنگوي قوه قضائيه با بيان اينكه 
با برهم زنندگان امنيت جامعه برخورد مي ش��ود، 
گفت: دستگاه قضا با كس��اني كه با امر مواد مخدر 

فعاليت دارند به شدت برخورد مي كند. 
    برخورد بدون اغماض دسـتگاه قضايي با 

برهم زنندگان امنيت
محسني اژه اي اذعان داشت: قوه قضائيه با كساني 

كه امنيت و آرامش جامع��ه را به هر طريقي برهم 
مي زنند برخورد مي كند. در هفته هاي اخير چندين 
حكم مربوط به كساني كه آرامش جامعه را برهم 
زدند، اجرا شده است. سخنگوي قوه قضائيه ادامه 
داد: در هفته ه��اي اخير حكم اعدام ش��خصي كه 
در مشهد جرم سرقت مس��لحانه و تجاوز به عنف 
داشته، اجرا شده. همچنين در بندرعباس به همين 
شكل شخصي كه عليه امنيت اقداماتي انجام داده 
و جرايمي چون تجاوز به عنف، سرقت مسلحانه و 
سرقت با آزار در پرونده اش وجود داشته اعدام شده 
است. محسني اژه اي يادآور شد: قوه قضائيه به طور 
مصمم با كساني كه آدم ربايي، تجاوز به عنف و اقدام 
عليه امنيت داشته باشند بدون اغماض برخورد كرده 

و خيلي زود به پرونده هاي آنها رسيدگي مي كند. 
سخنگوي قوه قضائيه با اشاره به موفقيت دستگاه 
قضا در برخورد با قاچاقچي��ان مواد مخدر تصريح 
كرد: دستگاه قضا با كس��اني كه در امر مواد مخدر 
فعاليت دارند به شدت برخورد مي كند، از اين رو از 
خانواده ها درخواست مي كند خودشان اول مراقب 
باشند به خصوص اگر فردي در خانواده دارند كه يك 
بار به دليل مواد مخدر دستگير شده و مشمول رأفت 
اسلامي و عفو شده است بسيار بايد مراقبت آنها بود 
تا دوباره مافياي مواد مخدر به سراغ آنها نيايد كه اگر 
دوباره دستگير شوند به طور حتم مجازات سنگين 

يا اعدام در انتظارشان خواهد بود. 
      ۱۵ سـال حبس و ۹ ميليارد تومان جزاي 

نقدي »م.ر«
سخنگوي قوه قضائيه با بيان اينكه اصل محكوميت 
»م.ر« درست است، گفت: پرونده هتل ساخته شده 
در حريم رودخانه جاجرود در حال بررس��ي است. 
محس��ني اژه اي در پاسخ به اين س��ؤال كه برخي 
رس��انه ها عنوان كرده ان��د كه »م.ر« به 15 س��ال 
حبس و 9 ميليارد تومان جزاي نقدي محكوم شده 
است، گفت: اصل محكوميت درست است اما چون 
حكم هنوز قطعي نشده و در مرحله تجديدنظر و 
در ديوان عالي كش��ور قرار دارد بعد از ديوان عالي 

اعلام مي شود. 
سخنگوي قوه قضائيه در پاس��خ به سؤال ديگري 
مبني بر اينك��ه آيا اگر مس��ئولان در زمينه حكم 
تخريب هتلي در جاجرود زود تر عمل كرده بودند 
نيازي به قوه قضائيه ب��ود، تصريح كرد: بنده مكرراً 
گفته ام اگر همه دستگاه ها در ابتداي امر از تخلف 
جلوگيري كنند مس��لما هزينه آن ب��راي مردم و 
دستگاه مربوطه كمتر خواهد بود. به همين منظور 
مسئولان بايد زود تر جلوي ساختمان هاي مشكل دار 
را بگيرند يا با افرادي كه بدون مجوز ساخت و ساز 
را انجام مي دهند براس��اس قان��ون برخورد كنند. 
محس��ني اژه اي ادام��ه داد: پرون��ده تخريب هتل 
جاجرود در دولت و مجلس و وزارت كشور در حال 
بررسي اس��ت. اگر شوراي ش��هر حق حضور جواز 
را ن��دارد بايد جلويش گرفته ش��ود و اگر دارد يك 
وزارتخانه از او ش��كايت مي كند در اين مورد محل 

اختلاف است كه در حريم كدام سازمان ها قرار دارد 
كه اگر اين مشكلات حل نشود براي مردم و دستگاه 
مربوطه و دستگاه قضايي مشكل ايجاد خواهد شد. 

    مجلس از احمدي نژاد شاكي نيست
حجت الاسلام محسني اژه اي با بيان اينكه مجلس 
از احمدي نژاد شاكي نيست، گفت: اتهامات مدير 

بازداشتي شهرداري تهران امنيتي است. 
وي در رابطه با بازداشت يكي از مديران شهرداري 
تهران كه در كنت��رل ترافيك بوده و به س��ازمان 
مجاهدين اطلاعات مي داده است، تصريح كرد: بنده 
بار ها گفته ام پرونده در اقدامات اوليه است و از بيان 
جزئيات آن معذور هستم. اين فرد بازداشت شده و 
اتهامات او امنيتي است. معاون اول قوه قضائيه در 
رابطه با س��ؤالي مبني بر اينكه يك سال از احضار 
احمدي نژاد به دادگاه مي گ��ذرد و مجلس هم به 
عنوان ش��اكي هنوز انصراف خ��ود را اعلام نكرده، 
گفت: اولاً پرونده در حال رس��يدگي اس��ت. ثانياً 
مجلس در اين زمينه شاكي نيست. مطابق با قانون 
در چنين مواردي كميسيون اصل 90 گزارشي را به 
قوه قضائيه ارس��ال مي كند كه اين پرونده در حال 
رسيدگي اس��ت و هنوز به پايان نرسيده است. در 
قانون نحوه رسيدگي به تخلفات مسكوني به نحوي 
است كه اگر تخلفات از قانون باشد بايد ديوان عالي 
كشور نظر دهد و اگر جرايم و اتهامات عادي باشد 
در دادگستري و دادگاه صدور كيفر خواست شود و 
طبق قانون در دادگاه مطرح و رسيدگي مي شود و 

هنوز بررسي ها در اين پرونده پايان نيافته است. 
    فيلترينگ شبكه هاي اجتماعي

حجت الاسلام محسني اژه اي در رابطه با آخرين 
اخبار از فيلترينگ شبكه هاي اجتماعي و حذف 
مصادي��ق مجرمانه از اين ش��بكه ها تصريح كرد: 
دادس��تان تهران در اين زمينه در حال بررس��ي 
ش��بكه هاي اجتماعي اس��ت و كارگ��روه تعيين 
مصاديق مجرمانه كه جلس��ه آن دوش��نبه هفته 
گذش��ته برگزار شد نس��بت به وضعيت برخي از 
شبكه هاي اجتماعي تصميم گيري مي كنند. وي 
ادامه داد: وزارتخانه ذيربط قول داده است در مهلت 
مجدد در اين زمينه تصميم گيري كند كه هنوز 
مهلت تمام نشده ولي اگر دادستان تهران مواردي 
را مجرمانه تش��خيص داد مي تواند در اين زمينه 

مستقيماً تصميم بگيرد. 
حجت الاسلام محسني اژه اي در رابطه با اتهامات 
غنچه قوامي افزود: اين فرد به اتهام تبليغ عليه نظام 
اتهام امنيتي دارد كه در دادسرا ثابت نشد. قرار صادر 
شد  و كيفرخواست به دادگاه رفت و دادستان به قرار 
تغيير اعتراض كرد و در دادگاه پذيرفته شد و ملزم 

شد اتهام بعدي نيز بايد رسيدگي شود. 
    پرونده بابك زنجاني

در ادامه پرسش خبرنگاران از سخنگوي قوه قضائيه 
خبرنگار ديگ��ري در رابطه ب��ا ورود قوه قضائيه به 
موضوع زيان هاي پارازيت كه توسط وزير ارتباطات 
مطرح شده است، پرسيد كه سخنگوي قوه قضائيه 

اين گونه پاسخ داد: اين امر تخصصي است. نه قضايي 
از سال ها پيش در كميسيون هاي مختلف مطرح 
شده كه هر سيگنالي كه داده مي شود و هر موجي كه 
ايجاد مي شود يك مقدار ضرر دارد اما ميزان آن مهم 
است كه آيا ميزان در حد متعارف است يا خير؟ وي 
افزود: براساس بررسي هايي عنوان شد كه نمي توانيم 
بگوييم كه اين پارازيت ها سرطان زاست و قرار شد 
بررسي شود و اگر چنانچه از نظر كار شناسي ضرر اين 
پارازيت ها مشخص شود سازمان هاي ايجاد كننده 
اقدام به انداختن پارازيت نمي كنند ولي اگر جرمي به 

وقوع بپيوندد قوه قضائيه ورود پيدا خواهد كرد. 
محس��ني اژه اي دررابطه با آخرين وضعيت بابك 
زنجاني گفت: اموالي كه در داخل و خارج از كشور 
شناسايي شده در مقام كار شناسي هستند در اين 
زمينه قيم��ت گذاري صورت گرفت��ه كه متفاوت 
است و گفته شده برخي معارض دارد. سخنگوي قوه 
قضائيه ادامه داد: همچنين در ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادي تصميم بر اين شد كه اموال شناسايي شده 
با نظارت دادستاني در اختيار وزارت نفت گذاشته 
شود و با وكالت داده شده آنها مي توانند اين اموال 
را يا بردارند يا بفروشند و مبالغ پس داده شود. وي 
تصريح كرد: در رابطه با اين پرونده شخص جديدي 
بازداشت نشده است. افرادي به عنوان مطلع احضار 
شده اند و تحقيقات در اين زمينه ادامه دارد و برخي 

افراد با قرار آزاد شدند. 
    اسيدپاشـي مي تواند به نوعـي محاربه 

محسوب شود
حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي گفت: 
چنانچه اقدام به اسيدپاش��ي در جامعه به صورتي 
اتفاق بيفت��د كه در جامعه رعب و وحش��ت ايجاد 
كند به نوعي محاربه محسوب شده و مي توان فرد 

اسيدپاش را به اعدام محكوم كرد. 
محس��ني اژه اي در خصوص زور گيري كه در سال 
91 اتفاق افتاد و طي آن به دستور رئيس قوه قضائيه 
دو نفر محكوم به اعدام شدند و اينكه براي افرادي 
كه مرتكب اسيدپاشي شده اند مي توان مشابه آن 
حكم محاربه در نظر گرفت، تصريح كرد: همانطور 
كه رئيس قوه قضائيه اشاره كرده بودند اگر كسي چه 
با سلاح سرد و چه سلاح گرم مرتكب جرم شود كه 
در پي آن در جامعه وحشت ايجاد كند حكم محاربه 

خواهد داشت. 
محس��ني اژه اي با اش��اره به اصلاح قانون مربوط 
به اسيدپاش��ان بعد از انقلاب اسلامي يادآور شد: 
براس��اس اين قانون چنانچه فردي در اين حادثه 
كش��ته ش��ود اين حق وجود دارد كه ب��راي وي 
درخواست حكم افس��اد كنند. ولي چنانچه اين 
حادثه منجر به فوت فرد حادثه ديده نش��ود فرد 
اس��يد پاش به قصاص عضو محكوم خواهد ش��د. 
وي از اج��راي حكم قصاص عضو ب��راي دو نفر از 
اسيدپاشان خبر داد و افزود: اين افراد به زودي از 
ناحيه چشم قصاص خواهند شد. محسني اژه اي 
اظهار كرد: افرادي كه در حادثه اسيد پاشي دچار 
آسيب شده اند در صورت انصراف از قصاص عضو 
مي توانند در ازاي آن دي��ه دريافت كنند. ضمن 
اينكه مدعي العموم از جنبه عمومي جرم مي تواند 
مجازات ديگري براي فرد اسيد پاش در نظر بگيرد. 
معاون اول قوه قضائيه تأكيد كرد: چنانچه اقدام به 
اسيدپاشي در جامعه به صورتي اتفاق بيفتد كه در 
جامعه رعب و وحشت ايجاد كند به نوعي محاربه 
محسوب شده و مي توان فرد اسيدپاش را به اعدام 
محكوم ك��رد. البته در اين مورد علم��ا و برخي از 
حقوقدانان نظر مخالف��ي دارند. عده اي معتقدند 
كه اين اقدام چون فساد در جامعه بوده مي توان در 
پي آن فرد اسيد پاش را به عنوان مفسد في الارض 

اعدام كرد. 
    حكم مفسـد في الارض براي فرد اهانت 

كننده به پيامبر
سخنگوي قوه قضائيه در پاسخ به اين سؤال كه امكان 
عفو سهيل عربي - فرد موهن به رسول الله )ص( - 
وجود دارد يا نه تصريح كرد: عفو مطرح نيست. حكم 
ايشان به عنوان مفس��د في الارض در ديوان تأييد 
شده و براي او درخواس��ت اعاده دادرسي داده اند. 
در رابطه با عفو تأييد شده اگر ديوان تشخيص دهد 
جزو موارد هفتگانه است شامل عفو مي شود اگر نه؛ 
نمي شود. وي خاطر نشان كرد: اكنون حكم اين فرد 
به عنوان مفسد في الارض اعلام شده و بايد منتظر 

نتيجه اعاده دادرسي بود.

اسيدپاشي مي تواند   محاربه  باشد 
هفتاد و سومين نشست خبري سخنگوي قوه قضائيه برگزار شد 

جعفر تكبيري

يك نماينده مجلس: 
تعامل با دولت از نقاط مثبت مجلس است

عضو كميسيون صنايع مجلس شـوراي اسلامي گفت كه تعامل با 
دولت از نقاط مثبت مجلس است. 

به گزارش فارس، ابو القاس��م جراره، نماينده م��ردم بندرعباس در 
مجلس شوراي اسلامي، با اشاره به عملكرد مجلس نهم از ابتدا تاكنون 
گفت: مجلس نهم را نه مي توان موفق و نه مي توان ناموفق دانست؛ در 
برخي موارد عملكرد مجلس خوب و در برخي موارد مي توانست بهتر 
باشد و در برخي موارد نيز ش��اهد عملكرد مناسبي از سوي مجلس 
نبوديم.  وي افزود: با توجه به شرايط فعلي كشور و اعمال تحريم هاي 
مختلف، توجه ب��ه اقتصاد مقاومتي و وضع قواني��ن موردنياز در اين 
حوزه و همچنين سياست هاي ابلاغي از سوي رهبر معظم انقلاب در 
خصوص جمعيت و بخش سلامت بايد در اولويت كاري نمايندگان 

قرار گيرد. 
عضو كميسيون صنايع مجلس اظهار داشت: سلامت مجموعه پارلمان 
از موضوعات مهمي  است كه بايد در اولويت كار مجلس قرار داشته 
باشد و بالطبع چنانچه سلامت كار تقويت شود، به پيشرفت كار كمك 
مي كند.  جراره همچنين خاطرنش��ان كرد: تعامل با دولت از نقاط 
مثبت مجلس است اما اين نقطه مثبت در جايي كه به معاشرت با وزرا 

تبديل شود مي توان آن را به عنوان نقاط منفي مجلس دانست. 

  گزارش يك

لاريجاني:   دردآورترين دوره مجلس تعطيلي آن به دست مصدق بود 
رئيس مجلس شـوراي اسـلامي دردآورتريـن دوره مجلس را 
تعطيـل شـدن آن به دسـت مصـدق خوانـد و گفـت: انحلال 
مجلس توسـط مصدق بـه كودتـاي 28 مـرداد انجاميـد، زيرا 
دولت ملي با دسـت خود مهم تريـن پشـتوانه اش را نابود كرد. 
به گزارش تسنيم، علي لاريجاني در نطق پيش از دستور خود در جلسه 
علني مجلس در سخناني ضمن گراميداشت سالروز شهادت آيت الله 
مدرس و دهم آذر، روز مجلس گفت: سالروز شهادت قهرمان آزادي 
شهيد مدرس را گرامي مي داريم و روز مجلس را به نمايندگان و ملت 

عزيز تبريك و تهنيت مي گويم. 
لاريجاني با بيان اينكه هنوز بعد از يك صدسال در ايران يك يا چند 
حزب قوي و به تعبير مدرس با اسم و رسم ديده نمي شود، تصريح كرد: 
عدم حضور حزب در زمان ديكتاتوري شاه توجيه دارد اما در اين 36 
سال پس از پيروزي انقلاب چه توجيهي دارد؟ جالب تر اين است كه گاه 
عدم حضور احزاب را افتخار تلقي مي كنيم اما پاسخ نمي دهيم كه چگونه 
بايد دموكراسي در كشور با ثبات گردد. مرحوم مدرس لازم مي داند كه 

همگان تلاش كنند حزب با مرام و عقيده و ملي تشكيل دهند. 
رئيس مجلس در ادامه بزرگ ترين نقص در امور كش��ور را از ديدگاه 
شهيد مدرس كمي رجال علاقه مند، شجاع و نبودن احزاب سياسي 

عنوان مي كند و مي گويد: همچنين با مرحوم مدرس در ابتداي مجلس 
ششم مصاحبه اي انجام گرفت كه بخش��ي از آن به برنامه اصلاحات 

كشور پرداخته است. 
وي با تأكيد براينكه ملاحظه مي شود كه بعد از يك صد سال هنوز سنخ 
مشكلات اقتصادي ما همان است كه مدرس مي گفت، افزود: مشكلات 
امروز ما تسلط بيش از حد دولت بر امور اقتصادي كشور است. نمونه 
ديگر  امتداد زماني مشكلات كشور در طول يك صدسال اين است كه 
مدرس معتقد است دولت اسلامي حق دارد از مردم ماليات بگيرد و 
مي گفت»اگر مملكت يا پارلمان ما مشروع باشد و مخالف شرع نباشد، 
يعني پارلمان يك پارلمان اسلامي باشد، اين منافع مشروعي است كه 
صرف مملكت مي شود ما يك خرجي و يك برجي داريم كه به عقيده 
من ماليات بايد بر برج تحميل شود و نه بر خرج. ماليات بايد بر عوايد 
باش��د و نه مخارج. بايد بر برخي چيزها ماليات بسته شود و بر بعضي 

چيزها ماليات مضر است. 
رئيس مجلس در ادامه با بيان اينكه اكثر غريب به اتفاق اين مشكلات 
امروز هم در كشور ما وجود دارد، گفت: فاصله صادرات و واردات، مشكل 
امنيت مالكيت، خرج تراشي هاي بيجا  و  عدم حمايت از توليد هنوز 
هم در كشور ما وجود دارد. عجيب است كه مرحوم مدرس در آن زمان 

مي گويد اگر كسي براي تأسيس كارخانه كمك خواست دولت قرض 
كند ولي به كارخانه دار كمك كند تا كار در كش��ور ايجاد شود. امروز 
مشكل اصلي توليد كشور همچنان سرمايه در گردش و كمك بانك ها 
براي سرمايه گذاري است. پس اين مشكلات ربطي به تحريم ندارد بلكه 
ريشه يكصد ساله دارد.  رئيس مجلس با تأكيد براينكه در صحنه جهاني 
و منطقه اي مرحوم مدرس به چند مسئله اشاره داشته است، افزود: يكي 
از مسائلي كه مرحوم مدرس به آن اشاره كرده بحث قباحت ترور در آن 
زمان و نهي از آن بوده است. روزي كه عده اي را جمع كرده و به مجلس 
ريختند و برنامه اي ترتيب داده شده بود كه پنج نفر مسلح همانجا كار 
رضاخان را تمام كنند جريان را به مدرس گفتند و او گفت كه » نه، اين 
كار را نكنيد« آنها گفتند كه آقا اينجا ميدان جنگ است و اين قلدر عليه 
شما به ميدان آمده اجازه بدهيد، اما او فرمود كه هرگز اجازه نمي دهم. 
اسلام با ترور مخالف است. اما آنها گفتند آقا شما و دوستان شما را نابود 
مي كنند. اما او فرمود كه اهميتي ندارد، باز هم ما برنده و او بازنده است.  
لاريجاني در ادامه افزود: اگر تركان عثماني مسيحيان را به نام اسلام 
به اسارت نمي گرفتند و در بازارها به صورت برده نمي فروختند، رونق 
اسلام فراگيرتر مي شد. جالب اينجاست كه امروز هم مشكل تروريست 

در همين حول و حوش گسترش يافته است. 

    نگاه   


